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LES UTOPIES FAN AVANÇAR EL MÓN SOBRETOT QUAN NO SABEM QUE 
SÓN UTOPIES 
 

 

Partint de la base de que les utopies són necessàries, ens podem preguntar 

què és el que les fa efectives. Una de les respostes pot ser que no ens creiem 

o no sabem que són utopies. Quan es persegueix un somni,  el secret o la 

màgia està en veure les coses com podrien ser i preguntar-se: I per què no? 

 

S´ha parlat molt de les utopies, tant en tractats filosòfics, com en el carrer, en el 

dia a dia.  

Hi ha llibres, poesies, frases cèlebres, cançons i un llarg etcètera de textos que 

fan referència als somnis, als ideals, a les il·lusions. En definitiva tot això ens 

acosta a les utopies. 

 

No crec que pugui dir gaire res de nou però he fet un esforç d’ordenar idees, he 

volgut rebobinar els meus records i les meves experiències entorn d’aquesta 

idea. 

 

Estic d’acord amb la frase mítica que he vist tantes vegades escrita en un peu 

de foto d’un calendari que corre per casa: “No hi ha res com un somni per crear 

un futur”. La foto en qüestió reflecteix el treball solidari que una ONG està fent 

a una de les zones més pobres del Brasil. Segurament si no tinguessin 

l’esperança de que les coses poden canviar i millorar no s’haguessin posat a 

treballar. Això confirma la idea de que va bé pensar que els somnis no són 

inabastables. Per això, hi ha cooperants que continuen treballant per millorar 

allò que un dia alguns creien que no estava a les seves mans. Davant la crua 

realitat hi ha gent capaç d’imaginar-se com podrien ser les coses i plantejar-se 

el repte de per què no poden ser diferents.  

 



Tal com va dir l’escriptor i cineasta francès Jean Cocteau : “Van triomfar perquè 

no sabien que això era impossible de fer” és una frase que torna a fer 

referència al fet que no faríem res, si ens creguéssim que no és possible. El 

que fa avançar la societat és creure ens uns ideals i com a mínim tenir 

l’esperança de poder-nos-hi acostar.    

El passat mes de juliol en motiu del concert Catalunya Vol Viure en Llibertat i 

amb Dignitat la presidenta de la ANC va tancar la seva intervenció precisament 

fent esment a aquesta frase d’en Cocteau. Suposo que ho va fer pensant que 

això podia animar a seguir avançant. 

 

Quan Eduardo Galeano  es pregunta per a què serveix la utopia arriba a la 

conclusió que serveix per a caminar, per avançar. Aquesta mateixa idea surt a 

la famosa Cançó d’en Lluís Llach Viatge a Ítaca.  

 
En conclusió doncs, l’impossible només costa una mica més que el possible. 

Les utopies serveixen per fer avançar el món. Es diu que sovint allò que va ser 

una utopia en un segle es converteix en una idea corrent i normal en el segle 

següent. 


